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بحران آب کشور با  حضور  کارشناسان و کنشگران حوزه آب و محیط  زیست بررسی شد

ایران مقام چهارم کم آبی در جهان

 در صحن شورای شهر  تهران پیشنهاد شد
ایجاد قرارگاه دائمی اربعین  در  شهرداری

شرق: بحران آب جدی است؛ این جمله مدت هاست ذکر روزانه کارشناسان و دلسوزان است. برخی از پژوهشگران، خشکسالی و تغییرات اقلیمی را علت شرایط فعلی می دانند و گروهی 
دخل و تصرف بی رویه در منابع آبی را عامل این بحران جبران ناپذیر و عده ای مدیریت نادرست مصرف آب در کنار مدیریت ناکارآمد مسئولان، اما همه متفق القول بر این باورند که با این 
روند آینده روشنی پیش رو نخواهد بود و ایران به سرزمینی بیابانی و خالی از سکنه تبدیل خواهد شد. در این میان همواره مردم هم در کنار متخصصان نسبت به شرایط فعلی و آینده پیش رو 
مواضعی داشته اند. در جدیدترین مطالبه مردمی، کارزاری تحت عنوان درخواست رسیدگی به وضعیت بد آب و قطعی آن در شهرکرد راه اندازی شده است که تاکنون بیش از هشت  هزار 
نفر از آن حمایت کرده اند. مردم در این نامه خطاب به رئیس جمهور، رئیس مجلس و رئیس قوه قضائیه نوشته اند: «شهرکرد مرکز استان چهارمحال و بختیاری در ۵۴۰ کیلومتری پایتخت ایران 
اســلامی با دارا بودن ۱۱ درصد از منابع آبی کشــور برای چهارمین روز متوالی با بحران بسیار شدید تأمین آب آشامیدنی مواجه شده است و در بسیاری از مناطق با تانکر عملیات آب رسانی 
صورت می گیرد. قطعا این بحران حاصل ترک فعل چندین بار مسئولان اجرائی است که موجب ایجاد مشکلات متعدد برای مردم شده است؛ بنابراین مستدعی است دستورات لازم را برای 
رفع بحران و جلوگیری از تکرار اشــتباهات صادر کنید». اما شهرکرد تنها شهر ایران نیست که در آینده با کمبود آب مواجه خواهد شد. همان طور که از سال های پیش بارها شاهد اعتراضات 
مردم اصفهان، خوزستان و یزد بر سر آب و حقابه بوده ایم و بعید است این رخداد تلخ برای دیگر شهرها نیز اتفاق نیفتد. براساس این اتاقی در کلاب هاوس با حضور تعدادی از کارشناسان 

و کنشگران حوزه آب و محیط  زیست با عنوان «شهرکرد، همدان... بحران بعدی آب کجاست؟» برگزار شد و راه های پایان این بحران مورد بررسی قرار گرفت.

 بحران بعدی آب  در  شهرهای فلات مرکزی
در این نشســت مجازی «محســن موسوی» اســتاد دانشگاه و 
پژوهشــگر در حوزه آب، گفت: «در کشور ایران بین  صد تا  صدو پنج 
میلیارد متــر مکعب آب تجدیدپذیر وجود دارد؛ اما از این میزان باید 
۴۰ درصد را برای محیط   زیست کنار گذاشت و باقی را با برنامه ریزی 
به مصرف رساند؛ اما در حال حاضر این میزان در کشور صفر است که 

نتیجه آن وضعیت فعلی تالاب ها و رودخانه هاست».
او افزود: «میانگین ســرانه هر ایرانی از آب تجدیدپذیر عددی در 
حدود ۱۲۰۰ مترمکعب اســت که به سمت تنش آبی می رود؛ اما با 
جدا کردن مناطق شمالی و غربی کشور می توان به این نتیجه دست 
 یافت که ســرانه آب در فلات مرکزی که بیش از ۶۰ درصد جمعیت 
و ۸۰ درصد صنایع در آن متمرکز شــده، تنها ۲۰۰ متر مکعب است 
که مشابه بعضی از کشــورهای خشک آفریقایی است؛ پس شرایط 
در فلات مرکزی بســیار بحرانی است و شهرهای فلات مرکزی مانند 
شیراز، نیشــابور، مشــهد، قم و اصفهان، یکی یکی به شرایط مشابه 

همدان و شهرکرد مبتلا می شوند».

موســوی تنها راهکار نجات کشور را انتقال سریع نیمی از صنایع 
به سمت ســواحل دریای عمان و ایجاد کلان شهرها در این منطقه 
دانســت و عنوان کــرد: «در حال حاضــر دو راهکار تعادل بخشــی 
چاه های آب زیرزمینی و ســازگاری با کم آبی و ریاضت آبی در کشور 
موفــق نخواهد بود و نمی توانیم به همیــن روش فعلی به  صورت 
درازمدت آب شهرها را تأمین کنیم و شهرها یکی پس از دیگری دچار 

مشکل می شوند؛ چون جمعیت دچار افزایش است».
او ادامه داد: «فلات مرکزی ایران مشــابه کشور خاصی است که 
۴۵ میلیــون جمعیت و حدود ۸۰ درصد ثروت ملی دارد و ســرانه 
آب آن ۲۰۰ متر مکعب اســت که یک نمونه اســتثنائی در دنیاست 
و حــل مشــکل آب در ایــن منطقه بــا انتقال آب حل نمی شــود؛ 
بلکــه باید طبق یک برنامه درازمدت ۲۰ ســاله، فــلات مرکزی را از 
جمعیــت و بارگــذاری تخلیه کنیم؛ چون بارگــذاری در این منطقه

 بیش  از حد است».
این پژوهشگر در حوزه آب، گفت: «به مرور شهرهایی که در دشت 
و مناطق پایین تر هســتند هم با مشــکل بی آبی روبه رو می شوند. ما 

نصف آب استاتیک را که آب دائم برای نسل های آینده است، از بین 
برده ایم و آب دینامیک را که آب تجدیدپذیر زیر زمین است، به  صورت 

کامل مصرف کرده ایم و در زیر زمین آبی نیست».
او عنوان کرد: «همدان ظرفیت این جمعیت را ندارد، اصفهان به 
کشاورزی و صنعت نیاز ندارد، نیشابور در حال فرونشست دو کارخانه 
فولاد دارد. تمام این شــهرها تاریخی هســتند و به  وسیله توریست 
می توانند کسب درآمد کنند؛ اما ظرفیت توریستی را رها کرده ایم و به 

فولاد و پتروشیمی پرداخته ایم».
 دغدغه   کشور   باید  آب  باشد  نه  برجام

«علیرضا شــریعت» دبیر فدراســیون صنعت آب ایــران نیز در 
این نشســت مجازی با انتقاد از تغییر ساختار مدیریت آب کشور در 
سال های گذشته، گفت: «ساختار وزارت نیرو ساختار مدیریت حوضه 
آبریز کشــوری بود و بر اســاس آن ما شش حوضه مدیریت آبریز در 
کشــور داشــتیم که هر حوضه متولی خود را داشت و در آن مقطع 
مشــکلاتی که امروز با آن مواجه هستیم نداشتیم و هیچ نزاعی بین 
استان ها شــکل نمی گرفت و یک متولی تخصیص، آب را بر اساس 

منابع بین اســتان های هم جوار حوضه آبریز توزیع می کرد و شرایط 
بســامانی بود اما بعد از تغییر ســاختار وزارت نیــرو از حوضه آبریز 
به مدیریت اســتانی و شــکل گیری آب منطقه ای در درون استان با 
همراهی مقامات ارشد استانی به دنبال توسعه استان ها در صنعت، 
کشــاورزی و توسعه جمعیتی بودند و برای دستیابی به این توسعه 
نامتوازن به منابع آب و منابع طبیعی اســتان ها دست درازی کردند 
و اثرات این تصمیم باعث شــده اســت تا به جنگ آب بین روستاها، 

شهرها و استان ها رسیده ایم».
او انتقال صنایع به دلیل تضاد منافع را غیرممکن دانست و افزود: 
«الان باید دغدغه کشور آب باشد تا برجام ولی با این وضعیت آینده 
خوبی برای کشور پیش بینی نمی شود چون زیست بوم و تمدن کشور 
دارد نابود می شــود و افرادی که می خواهند کشــور را نجات دهند 
ذی صلاح نیســتند و توانایی ایــن کار را ندارند و بخش خصوصی و 

متخصصان را بازی نمی گیرند».
شــریعت با انتقاد از عدم بازگشت پســاب به چرخه مصرف در 
کشــور، گفت: «تغییر الگوی کشت به راحتی امکان پذیر نیست و باید 
به کشاورز تضمین داده شــود که محصول تولیدی خریداری شده و 
امکانات موردنیاز تأمین می شــود تا اطمینان کند و شرایط را بپذیرد 
ولی وقتی دســتوری باشــد امکان پذیر نخواهد بود». او عنوان کرد: 
«حکمرانی درســت یعنی بخش خصوصی، مردم و حکمرانان در 
کنار هم بنشینند، راهکار بدهند و به اجماع برسند اما در حال حاضر 
منافــع فردی به منافع ملی ارجحیت یافته و به مردم هم نمی توان 

خرده گرفت».
دبیر فدراســیون صنعت آب ایران با بیان این جمله که آب 
با سیاســت نزدیکی نــدارد و وجهه مذهبی داشــته و از انفال 
اســت و به حیات و ممات برمی گردد، گفت: «متأسفانه در حال 
حاضر آب به موضوعی برای نزاع و درگیری تبدیل  شده است و 
برنامه ریزان هم نســخه ای برای نجات آب نداشته و دغدغه ای 
برای آن ندارند». او افزود: «کشــوری که برای زیســت مناسب 
نیســت نه دولت دارد نه مردم. ما به شــرایطی رســیده ایم که 
مشــکل آب شرب داریم و باید بپذیریم دغدغه اصلی کشور آب 
اســت و باید گفتمان ملی شکل بگیرد و همه تصمیم بگیریم و 

پای آن بایستیم و بپذیریم در سراشیبی است».
 ۹۰  درصد  منابع  آب  صرف  کشاورزی   افسارگسیخته  می شود

همچنیــن در ادامــه «محمد احمدی» کنشــگر آب در اســتان 
همدان، گفت: «اســتان همدان ۸۰ درصد وابسته به سفره های آب 
زیرزمینی است و در برخی نقاط هم صددرصد وابستگی دارد یعنی 
اگر ســفره های آب زیرزمینی را از دست بدهیم آن دشت از بین رفته 
اســت». او افزود: «همدان تنها استان در غرب کشور است که تمام 
دشــت ها با مدیریت درخشان مســئولان یا ممنوعه یا ممنوعه فوق 
بحرانــی یا ممنوعه بحرانی اســت و چند مورد هم برای همیشــه 
خشــک و تا ابد غیرقابل احیا شــدند و به دلیل تغییر شکل آبخوان 
حتی اگر در سال های آینده هم بارندگی رخ دهد، احیا نخواهند شد».
احمدی با بیان اینکه اســتان همدان در سال جاری ۴۵۰ میلیون 
مترمکعب به آب های زیرزمینی بدهی دارد، عنوان کرد: «هیدروگراف 
تمام دشــت های همدان رو به سقوط است. میانگین سقوط سالانه 
در دشــت اسدآباد ۱٫۷ بوده ولی سال گذشته چهار متر سقوط کرده 
و امســال وضعیت بدتر خواهد بود». او با انتقاد از عدم هماهنگی 
بین  دســتگاهی، گفت: «آب منطقه ای چاه های غیرمجاز را می بندد 
ولی جهاد کشــاورزی با افتخــار اعلام می کند که مقــام اول تولید 
یونجه در کشــور را داریم. چرا باید تولیدکننده عمده چغندر باشیم 
درحالی کــه ۹۰ درصد منابع آب را بــدون هیچ الگویی صرف تولید 

کشاورزی افسارگسیخته می کنیم».
این کنشــگر استان همدان افزود: «معیشــت جایگزین باید برای 
کشاورز در نظر گرفته شود، اما حتی اقدامات کوچک هم انجام  نشده 
است. یک تغییر الگوی کشــت کوچک همچون جابه جایی گندم با 
چغندر یا کلزا با یونجه حجم بســیار زیادی صرفه جویی در بردارد». 
او همچنین با گلایه از دانشگاه همدان و شبکه تشکل های استان در 
قبال رویارویی با ابر چالش این استان، عنوان کرد: «در دشت اسدآباد 
سالانه ۲۰ سانتی متر فرونشست داریم و مقام اول فروچاله ها را شاید 
در دنیا داشته باشیم. کبودرآهنگ ۳۲ فروچاله دارد که فاجعه است. 

انتقال آب از تالوار راه حل پایدار نیســت و می شود این هزینه صرف 
خرید چاه های کشاورزی شده و کشاورزی مهار شود».

احمدی ادامه داد: «در ســال جاری به علت اینکه دولت قیمت 
مناســبی برای گندم گذاشت، کشاورزان از آن اســتقبال کردند و به 
سمت کشت گندم رفتند. گندم سه نوبت آبدهی نیاز دارد اما چغندر 
۱۴ نوبــت آبدهی می خواهد و محصول یونجه و ســیب زمینی هم 
به همین منوال اســت. وقتی مشکل آب داریم، چه لزومی دارد این 

محصولات کشت شود».
او با بیان اینکه کشــور ایران در مقایسه با سایر کشورهای جهان 
۱۴۰ برابر بیشــتر فرونشست داشــته و در این زمینه رکورددار است، 
گفت: «ایران مقام چهارم کم آبی جهان را دارد و از ۶۰۹ دشت کشور 
۴۰۰ تا ممنوعه و بحرانی و فوق بحرانی و تعدادی ازدست رفته است 

و تنها راه بهبود شرایط، توقف کشاورزی در برخی نقاط است».
این کنشــگر آب، افزود: «در اســتان همدان بعضی کشت ها باید 
تغییر پیدا کند و کشــت نشــایی ترویج داده شــود؛ چون این کشت 
باعث می شــود پنج نوبت آبدهی از مراحل آبدهی چغندر کم شود 
که حجم بزرگی اســت. فضای آب در کشــور ما فضای بهره برداری 
است نه حفاظت و به همین دلیل آنچه در همدان می بینیم، کاهش 
آبدهی و تخریب چاه ها و خشــکی و شور شدن آب ها و تبدیل صدها 
هزار هکتار اراضی کشاورزی به شوره زار است که دیگر قابلیت کشت 

ندارد و رهاشده است».
 ضرورت  کشت محصولات آب بر  در  سواحل دریای عمان

در این نشســت مجازی «مراد ســپهوند» دکترای خاکشناسی و 
پژوهشگر خاک و آب نیز با انتقاد از شعار خودکفایی و تولید محصول 
در حوزه کشــاورزی، گفت: «مطابق آخرین اطلاعات از وزارت جهاد 
کشــاورزی، ۹ میلیون هکتار از اراضــی باغی و زراعی به صورت آبی 
کشــت می شود و شش میلیون هکتار هم از نوع دیم است و سالانه 
حــدود ۱۳۵ میلیون تن انواع محصول زراعی، باغــی، دامی و... در 
کشور تولید می شود که ۱۰ میلیون تن از آن صادر شده و شش میلیارد 
دلار درآمد ارزی نصیب کشور می کند اما در مقابل آن سالانه حدود 
۲۰  تا ۳۰ میلیون تن محصولات موردنیاز کشاورزی وارد می شود که 
از این نظر تراز تجاری کشــاورزی کشور منفی است». او افزود: «چرا 
برای جلوگیری از چند میلیارد دلار واردات در کشــوری که با کمبود 
آب روبه روست، چغندرقند کشت می شود تا ۵۰۰ هزار تن شکر تولید 
شود و نیشکری کشت می شود که به سه میلیارد مترمکعب آب نیاز 
دارد و درنهایت یک  میلیون تن شــکر تولید می شــود که قیمت آن 

کمتر از یک  میلیارد دلار است».
این پژوهشــگر خاک و آب با تأکید بر ضرورت کشت محصولات 
آب بر کشــور در سواحل دریای عمان گفت: «استان همدان در تولید 
محصولات پرآب همانند ســیب زمینی، یونجه و چغندر در کشــور 
پیشگام است اما اگر همین مسئله را به شیوه مقتضی حل کنید قطعا 

مشکل آب همدان حل خواهد شد».
«حامد بیدی» مدیرعامل کارزار نیز با اشــاره به ثبت چندین نامه 
در این سامانه درباره مسئله آب، گفت: «برخی مسائل تا اتفاق نیفتد 
برای شــهروندان عادی ملموس نخواهد بود؛ مثل بیماری کرونا که 
همیشــه هشــدار وقوع بیماری همه گیر داده می شــد و ما آن را در 
فیلم هــای آخرالزمانی می دیدیم، آب هــم دارد برای ما مردم ایران 
شبیه این ماجرا می شود  اما نمی توانیم این شرایط را  مانند نیاکانمان 
در گذشــته های دور به قضا و قدر آسمانی مرتبط بدانیم، چون این 
شرایط نتیجه مســتمر سیاســت گذاری ها و عملکرد دولت ها بوده 
است و هنوز بسیاری از مردم نسبت به آن آگاهی ندارند و بسیاری از 
مردم تصور می کند معضل آب به دلیل خشک سالی است». او افزود: 
«کافی است کلمه آب را در سایت کارزار جست وجو کنید و  ببینید که 
ده ها کارزار که مستقیم با مســئله آب، رودخانه ها و تالاب ها فعال 
هســتند و بالای صدها کارزار غیرفعال در این فهرســت جست وجو 

وجود دارد که در سرتاسر جغرافیای این کشور پراکنده هستند».
بیــدی در پایان گفت: «این موضوع نشــان دهنده این اســت که 
مســئله آب به صورت مقطعی و برای یک یا دو شــهر نیست و یک 
اشکال سیســتماتیک فراگیر وجود دارد که نقاطی که از نظر سابقه 
تاریخــی به خاطر آبادانــی آن منطقه تمدن خیز بودنــد، الان دچار 

مشکل جدی آب هستند».

چهارشنبه
۳۰ شهریور  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۳۸۰

نورا حسینی: شورای شــهر تهران جلسه سه شنبه هفته گذشــته خود را به دلیل 
حضور پرتعداد اعضای شــورای شــهر در مراســم پیاده روی اربعین لغو کرد. روز 
یکشــنبه هم به دلیل اینکه هنوز بازگشــت برخی از اعضا از این مراسم مشخص 

نبود جلسه ای تشکیل نشد.
روز گذشته یک هفته مانده به آغاز سال تحصیلی جدید برخی از اعضای شورای شهر 
تهران نسبت به کمبودهای ناوگان حمل ونقل عمومی گلایه کردند و تذکر برخی از اعضا 

نیز قدردانی از حضور شهرداری تهران در مراسم اربعین بود.
در این جلســه سه عضو شورای شــهر تهران به خانواده مهسا امینی تسلیت گفتند. 
نرجس سلیمانی در سخنان ابتدایی اش گفت: برای خانواده دختر کرد ایران که میهمان 
شهر تهران بود، طلب صبر می کنم و در عین حال منتظر گزارش نهایی کلیه دستگاه های 

ذی ربط برای درک صحیح علل و ابعاد ماجرای پیش آمده هستیم.
علیرضا نادعلی اما واکنش متفاوت تری داشــت. او تأکید داشــت که حجاب حکم 
خداست و حکم امام (ره). او با اشاره به اتفاقات اخیر شهر تهران گفت: در چند روز اخیر 
برای یکی از دختران این ســرزمین اتفاق ناگــواری رخ داد و باعث ناراحتی و اندوه برای 
بسیاری از مردم کشورمان شد؛ از سوی دیگر برخی از دشمنان نظام منتظر چنین اتفاقاتی 
بودند تا به آیین و دین و حکومت اســلامی تعرض کنند. اتفاقات اخیر در تهران نشــان 

می دهد که از کجا خط می گیرند و مشخص است.
بخشــی از صحن روز گذشــته به موضوع اربعین اختصاص داشت. برخی از اعضا 
از ایجاد قرارگاه دائمی اربعین در شــهرداری تهران ســخن گفتند و برخی نیز خواســتار 

آسیب شناسی و رفع مشکلات شدند.
سیدمحمد آقامیری، نایب رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران، با 
بیان اینکه ایام اربعین امسال حدود سه ونیم میلیون زائر به عراق اعزام شدند، بر ضرورت 
تشکیل سازمان ویژه اربعین توسط دولت تأکید کرد و گفت: در طول سال حدود ۴۰ هزار 
نفر زائر به حج بیت االله الحرام اعزام می شــوند که برای آن سازمانی به نام حج و زیارت 

با کلی نیرو و تشکیلات وجود دارد که برای آن ایام خاص مشغول به فعالیت هستند.
او خواســتار ایجاد یک قرارگاه دائمی اربعین در شــهرداری تهران شد و اضافه کرد: 
حماســه بزرگ اربعین برای ما باید یک رویداد بسیار مهم تلقی شود و با تشکیل قرارگاه 
دائمی اربعین از همین امروز برای سال آینده باید برنامه ریزی شود و این طور نباشد که این 

مسئله تا عاشورای سال بعد تعطیل شود.
موضوعی که روز گذشته شــهردار تهران هم به آن اشاره کرده و گفته بود بر اساس 
تجربه کسب شــده و آسیب شناسی انجام شده، ستاد اربعین را تبدیل به دبیرخانه دائمی 
اربعین حسینی در شهرداری خواهیم کرد تا با هماهنگی و انسجام بخشی و برنامه ریزی و 

رصد دائمی موضوعات بتوانیم نقشی مؤثرتر و عمیق تر در این مسیر ایفا کنیم.

اما بحث هزینه های اربعین موضوعی بود که بیشــتر اعضا ترجیح می دادند در برابر 
آن سکوت کنند. شورای شــهر تهران اعتبار ۳۰ میلیاردی برای این مراسم مصوب کرده 
بود. مهدی بابایی، ناظر شورای شهر برای هزینه کرد این اعتبارات، ترجیح می دهد در این 
خصوص گفت وگو نکند. او می گوید هنوز گزارش شــهرداری در این زمینه آماده نشــده 
است. مهدی چمران هم اطلاعی از افزایش هزینه ها ندارد و به رسانه ها می گوید که قرار 
اســت شهرداری در این زمینه گزارشی به شورا ارائه کند. اما علیرضا نادعلی با اشاره به 
اقدامات انجام شــده از سوی شهرداری تهران در مراسم پیاده روی اربعین حسینی گفت: 
شورای شــهر تهران، اعتبار ۳۰ میلیارد تومانی برای این مسئله تخصیص داده بود البته 
مناطق نیز بودجه ای جداگانه به این موضوع اختصاص دادند که بر همین اســاس قرار 
شــد پس از تعطیلات رئیس ستاد اربعین شهرداری تهران، گزارشی درخصوص مسئله 
اشاره شــده آماده کند و در صحن شورا یا جلسه هم اندیشی اعضای شورای شهر تهران 

ارائه دهد.
ســیداحمد علوی، رئیس کمیته گردشــگری شورای شــهر تهران نیز در پیشنهادی 
از شــهرداری تهران درخواســت کــرد برای موضوع اربعین و مراســم مشــابه، بحث 
آسیب شناسی را هم برای خود و هم برای ارائه به صحن شورا انجام دهد. وی ادامه داد: 
مطمئنا درحال حاضر دوستان در شهرداری با توجه به درگیربودن با موضوعات اربعین، 
به خوبی می توانند آسیب شناســی لازم را برای مشکلات به وجودآمده جهت اصلاح در 

دوره های بعدی استخراج کنند.
عضو شورای ششــم شهر تهران تأکید کرد: ممکن اســت با تغییر مدیران یا گذشت 
زمان، برخی از این مشــکلات پنهان بماند و فراموش شود و در دوره های بعدی مجددا 
این اتفاقات تکرار شود. حبیب کاشانی هم در این جلسه با تسلیت درگذشت مهسا امینی 
گفت: این اتفاق هفته گذشــته صورت گرفت و باعث تکدر خاطر جامعه شــده است و 

قطعا مسئولان مربوطه پیگیر این مسئله خواهند بود.
او در ادامه با انتقاد از اقدام اخیر شرکت آب و فاضلاب گفت: اخیرا این شرکت نامه ای 
را در ارتباط با اصلاح قرارداد فاضلاب به درِ منزل برخی از شــهروندان ارسال کرده و در 
آن قید شــده است که چنانچه صاحب ملک اقدامی برای اصلاح قرارداد فاضلاب نکند 
پس از ارسال دومین اخطار آب آن واحد مسکونی قطع خواهد شد. ارسال چنین برگه ای 
با عنوان قطع فوری آب به مثابه ادبیات سخیف است و این ادبیات اسلامی نیست و این 
در حالی است که شرکت آب و فاضلاب اشتباه کرده است و باید از مردم با احترام و منت 
بخواهد که در این زمینه با آنها همکاری کند نه اینکه با چنین ادبیاتی با آنها برخورد کند.
او همچنین به عدم اســتفاده دانش آموزان مدارس اســتثنائی از وسایل حمل ونقل 
رایگان اشــاره کرد و گفت: در ســال های گذشته با حمایت شــهرداری تهران تسهیلاتی 
برای این عزیزان فراهم می شــد که متأسفانه براساس پیگیری های صورت گرفته این کار 

درحال حاضر صورت نمی گیرد و بنده از آقای فروزنده معاون شهردار درخواست می کنم 
این موضوع را پیگیری کند.

مهدی چمران رئیس شــورای شهر تهران نیز ضمن تأکید بر ارائه خدمات رایگان به 
دانش آموزان مدارس اســتثنائی در سال های گذشته گفت: بنده این موضوع را یادآوری 

می کنم و باید هرچه زودتر وسایل حمل ونقل رایگان ویژه معلولان برقرار شود.
زهرا شمس احسان هم به چالش های سرویس مدارس اشاره کرد و گفت: متأسفانه 
گزارش هــای متعــددی از بلاتکلیفی والدین در ثبت نام ســرویس مــدارس در اثر عدم 
هماهنگی بین سازمانی در زمان بندی اعلام شده صورت گرفته است. باید گزارشی از علل 
اجرائی نشدن راه اندازی مسیرهای خط اتوبوس و مینی بوس مدرسه مطابق ماده یازدهم 
مصوبه برنامه عملیاتی ایمنی حمل ونقل دانش آموزان که به کاهش تقاضای سفرهای 

فعلی کمک شایان توجهی می کند به شورای اسلامی شهر تهران ارائه شود.
مهدی چمران هم به چالش کمبود ناوگان حمل ونقل عمومی اشــاره کرد و با بیان 
اینکه تعداد اتوبوس ها جواب گوی جابه جایی شــهروندان تهرانی نیســت، گفت: برای 
آنکه بتوانیم خدمت رسانی مناسبی را در حوزه حمل ونقل و جابه جایی مسافران داشته 
باشــیم، باید چندین هزار دستگاه اتوبوس به شهر تهران اضافه شود که البته این مسئله 

برنامه ریزی شده است اما قطعا زمان بر خواهد بود.
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی شــورای شــهر تهران هم به روند کُند بررســی و 
رفع خطر از ۱۲۹ ســاختمان بســیار پرخطر و ناایمن در برابر آتش ســوزی هشدار داد و 
گفت: متأســفانه طبق گزارش های اخذشــده از مناطق و سازمان آتش نشانی، علی رغم 
پیگیری های مکرر کمیته ایمنی و مدیریت بحران شــورای اســلامی شهر تهران و ورود 

قوه قضائیه به موضوع روند بررسی و رفع خطر از این ۱۲۹ ساختمان بسیار کند است.
ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران، امروز هم طی تذکری درباره کمیسیون ماده ۵ 
گفت: این کمیسیون یکی از وظایف اصلی اش برطرف کردن مغایرت ها و مشکلاتی است 
که در هنگام اجرا بین طرح جامع و طرح های تفصیلی ایجاد می شــود؛ همچنین یکی 
دیگر از وظایفش تصویب وظایف موضوعی و موضعی اســت که در طرح جامع تهران 
پیش بینی شده است که قرار بود در برنامه پنج ساله دوم همه آن طرح ها هم تهیه شود 

و هم بخشی از آن حداقل از تصویب ماده ۵ بگذرد.
اخباری که ما از گوشه و کنار درباره مصوبات کمیسیون ماده ۵ یا تصمیماتی که قرار 
اســت در کمیسیون ماده ۵ گرفته شود، می شــنویم مثل بحث «کن» و اراضی دانشگاه 
تهران و ســایر موضوعاتی که در دستور کار این کمیسیون است، اگر دقت نشود و خدای 
نکرده در دبیرخانه کمیسیون موارد ریز و ظریف این طرح ها مورد دقت واقع نشود، حتما 

شهر تهران دچار آسیب می شود.
موضوعی که «شرق» در گزارشی این هفته درباره آن هشدار داده بود.

بـازتـاب

پاسخ  آموزش و پرورش 
به گزارش  تعطیلی مدرسه   گرمابسرد

آموزش و پرورش، چند روز مانده به شروع سال تحصیلی، به اهالی روستای گرمابسرد 
اعــلام کرده که به دلیل مختلط بودن تنها مدرســه راهنمایی روســتا، تحصیل دختران 
ممنوع اســت و چون تعداد پســران هم به حد نصاب نمی رسد، کودکان باید به مدرسه 
روستای جابان در ۴۰ کیلومتری روستا یا مدرسه شبانه روزی کیلان در ۶۰ کیلومتری بروند، 
همچنین آموزش و پرورش دماوند اشاره کرده بود دخترانی به دلیل همین مختلط بودن 
مدرسه، ترک تحصیل کردند، اما طی حضور خبرنگار در این روستا و تهیه گزارشی با تیتر: 
«مشــکل مختلط بودن دانش آموزان را نداریم؛ نمی گذاریم مدرسه تعطیل شود»، اهالی 
ماجرای ترک تحصیل دختران به دلیل مختلط بودن مدرســه را تکذیب کردند و مخالف 

تعطیلی مدرسه بودند. آموزش و پرورش در جوابیه ارسالی به «شرق» نوشت:
مدیرمســئول محترم روزنامه شرق، با ســلام و احترام؛ در پاسخ به مطلب مندرج 
در آن روزنامــه به تاریــخ ۱۴۰۱٫۰۶٫۲۹ با عنوان «گزارشــی از تعطیلی تنها مدرســه 
گرمابســرد دماوند» پاســخ اداره کل آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران را 
به استحضار می رساند: روســتای گرمابسرد یک مدرسه در مقطع متوسطه اول برای 
۳۴ دانش آموز دارد که این دانش آموزان شــامل ۲۶ پسر و ۸ دختر می شوند. با توجه 
به مختلط بودن این مقطع تحصیلی، تاکنون و طی سال های اخیر تعدادی از دختران 
ترک تحصیل کرده اند چراکه شــرایط را برای حضور خودشــان نامناسب می دانستند 
و یا اینکه والدین شــان با کلاس های مختلط موافــق نبودند. مطابق ماده ۳ آیین نامه 
اجرائی مدارس، این روستا شرایط وجود مدرسه مختلط را ندارد و از سوی دیگر تطابق 
جنسیت کارکنان مدرسه با دانش آموزان نیز الزامی است. در حال حاضر اقدام مهمی 
برای کمک به تحصیل دانش آموزان روستا به ویژه در مقطع متوسطه در دست پیگیری 
اســت؛ با توجه به هماهنگی های انجام شده برای نوســازی مدرسه با کمک یکی از 
خیرین مدرسه ســاز قرار بر تخریب مدرسه متوسطه قدیمی و احداث یک باب مدرسه 
۹ کلاســه در همین مکان اســت و به همین سبب، سه کلاس در فضای پایین مدرسه 
به صورت موقت و یک ساله برای ۲۶ دانش آموز پسر که به حد نصاب تشکیل کلاس 
روستایی می رسند تشکیل خواهد شد و برای دختران هم دو راهکار پیشنهادی مطرح 
شده است. حضور دختران در نزدیک ترین مدرسه به این روستا که در روستای جابان و 
فاصله تقریبا ۳۰ کیلومتری قرار دارد، یکی از این پیشنهادها می باشد. دومین پیشنهاد 
نیز تحصیل دختران در دبیرســتان شبانه  کیلان است که در فاصله ۶۰ کیلومتری قرار 
دارد و آموزش و پرورش هزینه های ناشــی از این پیشنهادها از جمله سرویس ایاب و 
ذهــاب را برای دانش آموزان تأمین می کنــد و هزینه ای بابت موافقت با هر یک از این 
دو پیشنهاد، به دانش آموزان و خانواده های محترم تحمیل نخواهد شد. خواهشمند 
است دستور فرمایید طبق قانون مطبوعات و رسانه ها نسبت به درج جوابیه این مرکز 

در همان صفحه و با همان قلم اقدام لازم صورت گیرد.


